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معاون نظارتی بانک مرکزی خبر داد

تشدید برخورد با فعالیت های 
سوداگرانه بازار ارز

بر اساس گزارش بانک مرکزی

ذخایر ارزی کشور
 6 میلیارد دلار آب رفت

واکنش گمرک به نامه نعمت زاده:

شرکت کره ای باید جریمه و حقوق گمرکی را بپردازد

چشم امید مدیران دولت یازدهم به غرب با وجود افتضاح برجام

معاون وزیر صنعت: ترامپ تاجر خوبی است!

معاون نظارتی بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی در راستای برخورد با 
فعالیت های سوداگرانه بازار ارز، اسامی اشخاصی که مبادرت به خرید و 
فروش عمده ارز می کنند را به منظور بررسی به سازمان امور مالیاتی و 
همچنین اسامی صرافی های متخلف را به نیروی انتظامی ارسال می کند.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، فرشــاد حیدری با اشاره به نوسانات 
هفته های اخیر در بازار ارز گفت: مؤلفه های اقتصاد کلان کشور طی سال جاری، 
مثبت ارزیابی می شود و براساس شاخص های اقتصاد کلان کشور، قیمت برابری 
ریال در مقابل ســایر ارزها نباید از نوسان شــدید روزهای اخیر برخوردار باشد 
بنابراین نوسانات هفته های اخیر عمدتا با مقاصد سوداگرانه ایجاد شده است. در 
حال حاضر منابع ارزی کشور از کفایت لازم برای تامین ارز واردکنندگان کالا و 

تامین خدمات برخوردار و امکان تامین ارز از طریق مجاری قانونی فراهم است.
وی در ادامه از برخورد قانونی نیروی انتظامی با صرافی های غیرمجاز خبر داد 
و گفت: در حال حاضر تعدادی از صرافی ها با توجه به صحت عملکردشان تشویق 
شده اند و از سوی دیگر در برخی موارد پرونده صرافی های متخلف برای رسیدگی 
به مرجع مربوطه ارجاع شــده اســت. همچنین در نامه ای به فرماندهی محترم 
نیروی انتظامی اسامی صرافی های غیرمجاز برای برخورد قانونی اعلام شده است.
 یادآوری این نکته ضروری است که عملیات خرید و فروش ارز توسط صرافی ها 

باید به صورت کامل در سامانه نظارت ارز »سنا« ثبت شود.
حیدری در پایان گفت: در نظارت های به عمل آمده از ســوی بانک مرکزی 
و نیز پایش عملیات خرید و فروش، اســامی اشــخاصی که به صورت مستقیم و 
غیرمســتقیم عملیات خرید و فروش عمده ارز را انجام می دهند، به سازمان امور 
مالیاتی کشور ارسال و حسب مورد، پس از رسیدگی، برگه تشخیص مالیات برای 

آنها صادر می شود.
گفتنی است هفته گذشته قیمت دلار تا 4200 تومان هم رسید.

تغییر در عامل آلودگی هوا

زنگنه: بنزین آلوده نداریم!
وزیر نفت با تأکید بر اینکه به هیچ وجه بنزین آلوده نداریم، گفت: 
برخی خودروهای فرسوده را که در تهران تردد می کند، باید اسقاط یا 

از شهر خارج کرد، چنین مسائلی سبب آلودگی می شود!
به گزارش تسنیم، بیژن نامدار زنگنه در یک برنامه تلویزیونی با اشاره به 
اینکه بنزین آلوده نداریم، گفت: به همه کلانشهرها بنزین یورو 4 می دهیم اما 

هنوز نمی توانیم در همه شهرهای کشور بنزین یورو 4 توزیع کنیم.
زنگنــه تصریح کــرد: آلودگی هم تنها به بنزین مربوط نمی شــود بلکه 
نداشــتن معاینه فنی خودروها، مصرف بد ســوخت در خودروها که باید از 
طریق معاینه فنی حل شــود و نباید در این باره اغماض کرد، از جمله این 

دلایل به شمار می آیند.
وی افزود: برخی خودروهای فرسوده را که در تهران تردد می  کند، باید 

اسقاط یا از شهر خارج کرد، چنین مسائلی سبب آلودگی می شود.
زنگنه اظهار داشت: 30 درصد تولید بنزین یورو 4 داریم و در کلانشهرها 
توزیع می شود، بقیه شهرها را هم به امید خدا با وارد مدار شدن پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس اصلاح می شود اما چیزی به نام بنزین آلوده به هیچ وجه نداریم!
وزیر نفت همچنین درباره اینکه با آمدن شــرکت های حفاری خارجی، 
شرکت های حفاری داخلی بیکار می شوند، گفت: شرکت های حفاری خارجی 
اصــلا نیامده اند، پیش از آمدن من به وزارت نفت در دوره جدید، چند دکل 
حفــاری خارجی در خلیج فارس فعالیــت می کردند که برخی به دلیل نیاز 
قراردادهایشــان را تمدیــد کردیم اما گفتیم کــه در کارهای جدید از توان 

شرکت های ایرانی بهره گیرند.
زنگنه تاکید کرد: ورود شرکت های خارجی برای توسعه میدان های نفتی 

به ایران سبب ایجاد کار برای ایرانی ها می شود)!(
وی افــزود: شــرکت های خارجی باید در مناقصه شــرکت کنند و اگر 
قیمت های آنها خوب باشد در مناقصه برنده می شوند. دلیلی ندارد که در شرایط 
رقابتی به آنها کار سپرده نشود و به طور حتم باید از طریق مناقصه برنده شوند!

فراموشی ادعاهای دیروز
گفتنی است زنگنه در حالی با فراموش کردن ادعاهای دیروز دولت مبنی 
بر ارتباط آلودگی هوا با کیفیت بنزین مصرف شده توسط خودروها، از عوامل 
دیگری به عنوان عوامل اصلی آلودگی هوا نام می برد که پس از روی کار آمدن 
دولت یازدهم، دولتمردان مدعی بودند بخشی از آلودگی هوا به علت استفاده 

جایگاه های توزیع سوخت از بنزین تولید پترشیمی های داخل بوده است.
از حدود سه سال پیش سازمان محیط زیست با شروع سلسله انتقاداتی 
مبنی بر سرطان زا بودن بنزین های تولید داخل به تخریب این کالای تولید 

داخل پرداخت.
علاوه بر ســازمان محیط زیســت، وزارت نفت هم بــه انتقاد از بنزین 
پتروشــیمی ها پرداخت و در مجموع دولت ســعی می کرد با این توجیهات، 
زمینه را برای واردات بنزین خارجی با کیفیت یورو4 فراهم نماید؛ اقدامی که 
از همان زمان، شائبه سیاسی بودن انتقادات وزارتخانه زنگنه و سازمان معصومه 

ابتکار و منافع کلان پشت واردات این محصول را مطرح کرد.
در ادامــه کار به تحقیق در مجلس کشــیده شــد و در نهایت گزارش 
کمیسیون اصل 90 ادعای سازمان محیط زیست را رد کرد. اردیبهشت 94 
سخنگوی کمیسیون اصل 90 اعلام کرد: سازمان محیط زیست گزارش هایی 
داده بود بر این مبنا که آلودگی هوای تهران به دلیل بنزین استحصال شده 
از پتروشیمی های داخلی است اما بررسی ها در کمیسیون اصل 90 و با حضور 
مسئولینی از وزارت نفت، کمیسیون بهداشت و محیط زیست نشان داد که 
اساســاً بنزین پتروشیمی در تهران اســتفاده نشده است که با حذف آن ما 
شاهد کاهش آلودگی هوا باشیم و این مطلب از اساس صحت نداشته است!

اما رئیس سازمان محیط زیست در واکنش به رد گزارش محیط زیست 
در کمیســیون اصل 90 مجلس گفت: آنها می توانند نظر خودشان را بدهند 

ولی ما داریم پیش می رویم و به نظر ما بنزین های پتروشیمی آلوده است!
ابتکار در خصوص بنزین های وارداتی نیز اضافه کرد که هم اکنون مسئولان 
در تلاشند تا پالایشگاه های داخل تقویت شوند و رفته رفته بنزین های وارداتی 

هم حذف می شوند.
با این حال رئیس کمیســیون بهداشت در واکنش به این اتفاقات اظهار 
داشت: بنزین پتروشیمی تولید شده در دولت قبل نیز با برخی مواد ترکیب 
می شد و از لحاظ استاندارد ها نمره قابل قبولی داشت و نگرانی در این زمینه 
وجود ندارد. ماجرای آلودگی بنزین های پتروشیمی کار سیاسی بود که نباید 

به این شکل در رسانه ها به آن پرداخته می شد.
همانطور که از اظهارات مسئولان در سال 93 برمی آید، به نظر می رسد 
که آن تبلیغات، برای برگرداندن روند واردات بنزین به مسیر اولیه خود بوده 
اســت در حالیکه در سال های قبل با تلاش متخصصان داخلی بخش اعظم 

نیاز کشور با تکیه بر توان داخلی تأمین می شد.
از جملــه تلاش هایی که در آن ســال ها تا مراحــل پایانی پیش رفت، 
پالایشــگاه ستاره خلیج فارس بود که با نزدیک به 80 درصد پیشرفت فنی 
به دولت روحانی تحویل داده شد. با این حال این طرح ملی که می تواند به 
خودکفایی کشــور در تأمین بنزین مورد نیاز منتهی شود، تاکنون در دولت 

یازدهم به سرانجام نرسیده است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

فسخ قرارداد مخابرات قانونی نیست

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:

قیمت های دولت برای خرید محصولات کشاورزی 
ضربه سنگینی به تولید است

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه از نظر وی امکان 
فسخ قرارداد مخابرات وجود ندارد، گفت: دولت تصمیم هایی در حوزه 
اوراق بدهی و تعیین نرخ ســود می گیرد که تصمیم قبلی خود را دچار 

خدشه می کند.
محمدرضا پور ابراهیمی در گفت وگو با فارس گفت: عرضه ســهام کنترلی و 
مدیریتی شرکت مخابرات ایران در حدود 7 سال قبل و براساس ضوابط و مقرراتی 
انجام شده که منجر به انتقال مالکیت از دولت به بخش خصوصی شده است که 

بعضاً سهامداران خرد نیز در این بین وجود دارند.
وی افزود: امکان لغو این قرارداد و یا به شکلی جایگزین کردن و حتی برگرداندن 
آن به دولت از نظر مجلس امکان پذیر نیست و اگر مطالباتی نیز در این بخش وجود 
داشته باشد، باید متناسب با آن برای سهامدار عمده تعیین تکلیف شود، زیرا در 

ترکیب سهامداری مخابرات هم اکنون سهام دار خرد نیز وجود دارد.
نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه از نظر وی امکان فسخ قرارداد 
مخابرات وجود ندارد، گفت: اگر تخلفی احراز شــود که باید در دســتگاه قضایی 
بررسی شود حکم این دستگاه در صورت نهایی شدن قابل انجام بوده و روش آن 

را قاضی تعیین می کند.
وی با اشــاره به جذابیت بازار اوراق بدهی برای حقوقی ها گفت: تامین مالی 
در حوزه بازار سرمایه فارغ از بازار بدهی یا اوراق بهادار اگر چه ضروری است، اما 
آنچه که اهمیت دارد، اینکه ضوابط و ویژگی عرضه اوراق بدهی و اســناد خزانه 

اسلامی نباید در نرخ های سود و بازدهی بازار پول و سرمایه اشکال ایجاد کند.
پورابراهیمی افزود: چالش اصلی در این زمینه اینکه کاهش نرخ سود در بازار 
پول برای جذابیت بازار سرمایه صورت می گیرد، اما از طرفی دولت تصمیم هایی 
در حوزه اوراق بدهی و تعیین نرخ ســود می گیرد که تصمیم قبلی خود را دچار 

خدشه می کند.
به باور رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس دولت به جای آموزش انضباط مالی 
با نرخ شکنی ها در این زمینه، بی انضباطی در بازار سرمایه را توسعه می دهد که به 

طور حتم مغایر با سیاست ها است.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس با اعلام اینکه قیمت اعلام شده 
خرید تضمینی محصولات کشاورزی ضربه سنگینی به تولید خواهد زد، 

گفت: دولت خجالت می کشد قیمت های پایین را اعلام کند.
علی محمد شاعری در گفت وگو با تسنیم، در مورد تاخیر دولت در اعلام نرخ 
خریدهای تضمینی اظهار داشــت: دولت آنقدر قیمت ها را کم در نظر گرفته بود 
که خجالت کشــید آن را اعلام کند و اگر دو ماه گذشــته این  قیمت ها را اعلام 

می کرد نتیجه کاشت به شدت کاهش پیدا می کرد.
وی ادامه داد: قیمت اعلام شــده دور از انتظار بوده و پیش بینی نمی کردیم 
دولت برای محصولات کشاورزی بخصوص گندم این گونه برخورد کند و این گونه 
مصوبات به ضرر تولید ملی بوده و وزارت جهاد کشاورزی که مسئول این بخش است 
پیشنهاد دیگری را به دولت ارائه کرده بود که در شورای اقتصاد به تصویب نرسید.
رئیس کمیسیون کشاورزی در پایان تاکید کرد: این قیمت های تضمینی که 
اعلام شده در درازمدت ضربه سنگینی بر تولید داخل خواهد زد زیرا این سیاست ها 

در راستای اقتصاد مقاومتی نیست.
ســخنگوی دولت چندی پیش قیمت تضمینی گندم را 1300 تومان اعلام 
کرد که البته هنوز این قیمت به طور رسمی به وزارت جهاد کشاورزی اعلام نشده 
است. پس از اعلام این قیمت گندمکاران نارضایتی خود را اعلام کرده و قطعا در 

کشت سال آینده و فروش آن تاثیر منفی خواهد گذاشت.

اقتصاددرآینهرسانهها

حامیان افزایش نرخ ارز در منبع رانت فرو رفته اند
فارس

رئیس دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه 55 درصد 
واردات کشــور کالای واسطه ای و مواد اولیه است، گفت: ارز گرانتر، افزایش 
بهای تمام شده تولید و افزایش فشار بر مصرف کننده را در پی دارد که منجر 

به تشدید رکود می شود...
عباس شاکری بعد از ظهر پنج شنبه در نشست ریشه یابی نوسان نرخ ارز 
در اقتصاد ایران، در موسسه مطالعات دین و اقتصاد با انتقاد از سخنان مشاور 
اقتصادی رئیس جمهوری مبنی بر واقعی شــدن نرخ ارز در راستای افزایش 
صادرات، اظهار داشــت: در کدام اقتصاد توسعه  یافته تاکید می شود که برای 
گســترش صادرات نرخ ارز را افزایش دهیم؟ جز اینکه بگوییم این افراد که 
چنین مباحثی را مطرح می کنند، اشــتراک منافع دارند و در منبع رانت فرو 

رفته اند. ما صد بار قیمت ارز را بالا بردیم،  آیا صادرات افزایش یافت؟...
هم اکنون 40 درصد کالاهای وارداتی ما به کالاهای واسطه ای و حدود 15 
درصد به نهاده ها و مابقی به کالاهای مورد نیاز اختصاص دارد؛ در این شرایط، 
ارز گران تر موجب افزایش قیمت تمام شده می شود و در نهایت علاوه بر اینکه 
رکود در بازار را تشدید می کند، به مصرف کننده نهایی نیز فشار وارد می کند...

ادعای افزایش نرخ ارز و تاثیر آن بر افزایش صادرات،  فقط به سود صنایع 
به اصطلاح مادر منجر می شود...

در این شرایط آمار مثبت می دهیم و احتمالا ماه بعد تورم را شش درصد 
اعلام می کنیم.

بخش خصوصی هم رشد اقتصادی را لمس نمی کند
تعادل

این روزنامه اصلاح طلب درباره رشــد اقتصادی گزارش داده است: بانک 
مرکزي 27 آذر ماه خبر رشــد اقتصادي 7/4درصدي 6 ماهه و 9/2درصدي 
سه ماهه دوم امسال را اعلام کرد اما تاکنون جزییاتي از این گزارش منتشر 
نشده اســت اما منابع آگاه و گزارش هاي غیررسمي نشان مي دهد که سهم 
بخش نفت 60 درصد بوده و رشد بخش کشاورزي 5 درصد، خدمات بیش از 
2درصد، صنعت 2درصد، ساختمان )زیربخش صنعت( بیش از منفي 2درصد 
و رشد بخش معدن هم منفي بوده است. اگرچه این درصدها رسمي نیست 
اما چیزي که غیرقابل تردید و از زبان مســئولان و کارشناســان مورد تاکید 
قرار گرفته، افزایش ســهم نفت از رشد اقتصادي است؛ موضوعي که تاکنون 
محل بحث و انتقادهایي درخصوص بي کیفیت بودن این رشد و سهیم نشدن 
بخش هاي تولیدي و صنعتي کشور است که مي تواند مستقیما روي معیشت 

و اشتغال مردم تاثیرگذار باشد...
سیدحسین سلیمي، عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگاني تهران با اشاره به 
رسیدن قیمت هر بشکه نفت از کانال 40دلار به 50 افزایش تولید و صادرات 
این منبع سرمایه اي گفت: به همین دلیل سهم اصلي افزایش تولید ناخالص 
در 6 ماهه اول سال جاري نفت بوده است لذا بخش صنایع و مدیران این بخش 
خیلي این رشد را لمس نکرده اند. بدین معني که در بخش هاي صنعتي شاهد 
افزایش تعداد بهره برداري واحدها و برگشت به تولید واحدهاي راکد نبوده ایم.

ذخایر ارزی بین المللی کشور در سه ماهه نخست امسال بیش 
از 6 میلیارد دلار کاهش یافت و تراز حساب های جاری کشور با 

افت حدود 4 میلیارد دلاری مواجه شد.
به گزارش تسنیم، جدیدترین آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی 
نشان می دهد ذخایر بین المللی کشور در سه ماهه اول سال جاری 6/171 

میلیارد دلار کاهش داشته است.
این در حالی است که در سال 94 ذخایر ارزی کشور 2/233 میلیارد 

دلار افزایش یافته بود.
براســاس این گزارش بدهی خارجی کشــور نیز در سه ماهه نخست 
امسال 95 میلیون دلار رشد داشته است و از 7/476 میلیارد دلار در پایان 

سال 94 به 7/571 میلیارد دلار در پایان سه ماهه امسال رسیده است.
تراز حساب های جاری کشور نیز با افت حدود 4 میلیارد دلاری مواجه 
شده است. تراز حساب های جاری کشور در پایان سال 94 بالغ بر 9/016 
میلیارد دلار گزارش شــده بود که این رقم در پایان ســه ماهه امسال به 

5/231 میلیارد دلار کاهش یافته است.

قیمت لوازم خانگی به دلیل گران شدن دلار افزایش یافت
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی:

گمرک ایــران با بیان اینکه 
شرکت ال جی باید حقوق ورودی 
کالاهای کامل وارداتی را بپردازد 
اعلام کرد: برخی از این قطعات 
وارد  مصرف  یک بــار  کارت  با 

شده است.
برند  انتشــار تخلف گمرکی  با 
مشــهور کره ای لوازم خانگی که در 
رســانه ها مطرح شــد وزیر صنعت 
خواستار بخشودگی جریمه 3 هزار 
میلیارد تومانی این شــرکت شــد. 
این درخواســت عجیب نعمت زاده 
به دنبال  را  واکنش های مختلفــی 
داشت که در جدیدترین این واکنشها 
گمرک با انتشــار مطلبــی باعنوان 
»10نکته کلیــدی در مورد تخلف 

گمرکــی یک برند کره ای در ایران« 
متذکر شد: نقطه آغازین شناسایی 
با تجمیع، تقاطع گیری،  این تخلف 
تحلیل و به کمک اطلاعات ســامانه 
جامع امور گمرکی شروع شد و پس 
از تجمیــع داده ها بــه تفکیک نوع 
کالا، برنــد، صاحب کالا، کارت های 
بازرگانی اســتفاده شده و گمرکات 
ترخیص کننده سر نخ های اولیه برای 

بررسی های بعدی به دست آمد. 
ادامه مطلــب گمرک آمده  در 
اســت: صاحبان این برند مشهور در 
حین ترخیــص، کالاهای خود را به 
شــکل صحیح به گمرکات اظهار و 
حقوق و عــوارض متعلقه را به طور 
کامل پرداخــت می کردند، بنابراین 

انجام تشــریفات گمرکی  در زمان 
هیچ گونه تخلفی صورت نگرفته است. 
موضوع تخلف این برند مشــهور، به 
یک اصــل بین المللی در روند انجام 
که  بر می گردد  گمرکی  تشــریفات 
از ســوی سازمان جهانی گمرک در 
اصول و قواعد سیســتم بین المللی 
طبقه بندی کالایی گنجانده شده و به 
قاعده 2 الف معروف است. درخصوص 
قاعــده 2 الف صاحــب کالا اجزا و 
قطعات کالای خود را به تفکیک هر 
جزء و هر قطعه در هر گمرک درست 
اظهــار می کند و حقــوق و عوارض 
گمرکی متعلقه را پرداخت می کند اما 
گمرک می تواند با رصد اطلاعات که 
هم اکنون الکترونیکی و هوشمند شده 

است موضوع را پیگیری و در صورتی 
که عملیات تولید را در همان زمان بر 
روی قطعات منفصله در داخل کشور 
انجام ندهــد و صرفا اقدام به مونتاژ 
اجزا و قطعات وارداتی کند، گمرک 
می تواند تمامی کالاهایش را مشمول 
قاعده 2 الف نماید و حقوق و عوارض 
گمرکی کالای کامل را دریافت کند.

این پرونــده برخی قطعات  در 
به نام نمایندگی داخلی شــرکت در 
گمرکات اظهار و متاســفانه قطعات 
دیگر بــه نام صاحبــان کارت های 
بازرگانــی یکبار مصرف به گمرکات 
اظهار شــده اســت که این موضوع 
در ســامانه های الکترونیکی گمرک 
رصد شده و با تجمیع اطلاعات و با 

احراز اینکه قطعه ای به نام شرکت و 
قطعات دیگر با کارت یک بار مصرف 
وارد شده اند در صورت اثبات شمول 
قاعده 2 الف – که خود مسئله ای فنی 
و تخصصی است – موضوع به عنوان 
تخلف قابل پیگیری بوده و بایستی 
حقوق ورودی کالای کامل به وسیله 
شرکت، برند یا نمایندگی آن پرداخت 
شــود. در مجموع و به لحاظ فنی از 
نظر گمرک مونتاژ جزو عملیات کاری 

زیاد محسوب نمی شود.
با توجه به تشکیل بزرگترین بانک 
اطلاعات تجارت خارجی در کشــور 
و امــکان تجمیع و تحلیل اطلاعات، 
موضوع حسابرســی پس از ترخیص 
در گمرک فقط منحصر به یک برند 

خاص نبوده و گمرک ایران به کمک 
بانک اطلاعات تجــارت خارجی در 
حال رصد الکترونیکی واردات برخی 
برندهای مشــهور دیگر نیز هست و 
پرونده های مشــابهی در دستور کار 

دفاتر نظارتی گمرک قرار دارد.
روند رسیدگی به این پرونده در 
دفتر بازبینی و حسابرســی پس از 
ترخیص گمرک به اتمام رســیده و 
نتایج تحقیقات، بررسی ها، تخلفات 
و میزان جریمه به نمایندگی رسمی 
این برند مشــهور ابلاغ شده و هنوز 
رأی صــادره قطعــی نیســت. این 
نمایندگی می تواند در دو کمیسیون 
تخصصی به این موضــوع اعتراض 

نماید.

معــاون وزیــر صنعت در 
کره ای  روزنامــه   با  مصاحبه 
اظهار داشــت: روی کار آمدن 
یک »تاجر خوب« در آمریکا به 
عنوان رئیس جمهور، بعید است 
که  روابط به زحمت عادی شده 

ایران و آمریکا را بدتر کند.
به گزارش فارس، منصور معظمی 
که برای مذاکره با کشتی سازان کره  
به این کشــور ســفر کرده با بیان 
اینکه فرصت هــای خوبی در ایران 
وجود دارد، در مصاحبه با روزنامه 
»مائلی« گفت: ایران خواهان روابط 
خوب با آمریکاست و )داشتن چنین 
روابطی( در نهایت نتیجه برد- برد 

برای دو کشور دربرخواهد داشت.
درحالی کــه روی کار آمــدن 

ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا 
سبب شده است که سرمایه گذاران 
به توافق هسته ای و رفع تحریم های 
ایران با نگرانــی بنگرند، این مقام 
ارشــد در وزارت صنعــت و معدن 
با  ایــران نفت خیز  ایران، گفــت: 
جمعیت 80 میلیونی به معنای یک 
فرصت خوب تجاری اســت و روی 
کار آمدن یــک »تاجر خوب« در 
آمریکا به عنوان رئیس جمهور، بعید 
اســت که  روابط به زحمت عادی 

شده ایران و آمریکا را بدتر کند.
این اظهارات در حالی اســت 
که ترامــپ در جریان کمپین های 
انتخاباتــی اش آشــکارا بــا توافق 
هســته ای مخالفت کــرد و آن را 
»احمقانه« و »بدترین توافق مذاکره 

شده« نامید.
رئیس هیئت مدیره ســازمان 
گسترش و نوســازی صنایع ایران 
)ایدرو( که برای مذاکرات در مورد 
توافق با کشتی سازان کره ای به این 
کشور سفر کرده است، روز دوشنبه 
گئوجه  کشتی ســازی  کارخانه  از 
شرکت کشتی ســازی و مهندسی 

دریایی دوو بازدید کرد.
با این  معظمی گفت همکاری 
شــرکت کره ای به »توسعه صنعت 
دریایی« در ایران به ویژه پروژه های 
ساخت و ساز شرکت کشتی سازی 
دولتی ایسویکوی ایران بسیار کمک 

خواهد کرد.
معاون وزیــر صنعت ادامه داد 
کــه ایران در نظــر دارد تا بیش از 

30میلیــارد دلار در بخش هــای 
و کشتی ســازی خــود  دریایــی 

سرمایه گذاری کند.
ظرفیت  کــرد  پیش بینی  وی 
تولیــد متانول ایران 4 برابر شــود 
یعنی از سالانه 5 میلیون تن کنونی 
به 20 میلیون تن در ســال 2020 
برسد و این امر سبب می شود که 
به کشتی های تانکری بیشتر برای 
صادرات نیاز باشــد و »فرصت های 
خوبی« برای بسیاری از شرکت های 
شرکت های  جمله  از  کشتی سازی 

کره ای فراهم کند.
وی در رابطه با صنعت خودرو 
گفت که از خودروســازان کره ای 
که تنها بر صادرات خودروهایشان 
)به ایران( متمرکز شــده اند، راضی 

نیســت!  و ابراز امیــدواری کرده 
کره ای  خودروســازان  که  اســت 
ارتقــای همکاری ها در  به منظور 
صنعت خودروی ایران نظیر ساخت 
کارخانه های تولید خودرو در ایران 

سرمایه گذاری کنند.
گویا مســئولان دولت یازدهم 
همچنــان از تجربه تلــخ خیانت 
برجــام درس نگرفته انــد و حاضر 
نیستند و یا قادر نیستند خیانت های 
غربی ها را باور کنند و همچنان به 
آمریکایی ها به چشم یک تاجر خوب 

نگاه می کنند.
علاوه بر این معاون وزیر صنعت 
ســرمایه گذاری  وعده  حالــی  در 
میلیاردی به کره ای ها می د هد که 
چندی پیش خبر قرارداد سفارش 

کشتی از کره، اشک کشتی سازان 
کشورمان را جاری ساخت.

ســفیر  تازگی  بــه  همچنین 
ایــران در فیلیپین هــم به جای 
پیگیری زمینه های توسعه صادرات 
کشــورمان، در کسوت یک واسطه 
واردات لوازم آرایشــی گفته است: 
فرصت هــای تجــاری و صادراتی 
گســترده ای منتظر شــرکت های 

فیلیپینی در ایران است!
بدون شک و بر اساس تجربه های 
متعدد، نگاه ملتمسانه مدیران دولت 
روحانــی به غرب نه تنها کمکی به 
پیشــرفت اقتصادی کشور نخواهد 
کرد که با تکیه و امید واهی به غرب، 
ظرفیت های ملی ما را بیش از پیش 

تضعیف خواهد نمود.

دبیــر کانون سراســری 
از  انتقاد  با  کشور  انبوه سازان 
راه  وزیر  وعــده  تحقق  عدم 
برای شکســتن انحصار بانک 
مسکن،  گفت: با توجه به رکود 
با  تسهیلات  همچنین  و  بازار 
ســود بالای ۱۸ درصد دیگر 
ساخت وســاز مسکن صرفه 

اقتصادی ندارد.
فرشید پورحاجت در گفت وگو 
با تسنیم با بیان این که ساخت و ساز 
مســکن همچنان در رکود به سر 
می برد درباره تســهیلات ساخت 
اظهار کرد:  واقعیت این است راهی 
غیر از استفاده از وام بانک مسکن 
برای ساخت و ساز نداریم، چون غیر 
از این سیستمی برای تامین منابع 

مالی عملا وجود ندارد.
وی تصریــح کــرد: یک بانک 
مسکن در کشــور داریم که هیچ 
رقیبــی نــدارد،  در واقع برای این 
بانک در راســتای بهبود وضعیت 
ساز رقیبی ایجاد نکرده ایم. و  ساخت 

وی با بیان این که دولت هیچ 
سیاســتی در این زمینه نداشته و 
ندارد از سود 18 درصدی تسهیلات 
بانک مسکن انتقاد کرد و افزود: چرا 
وقتی دولت اعلام می کند نرخ تورم 
به زیر 8 درصد کاهش یافته است، 
تولید کننده باید تسهیلات را با نرخ 

بالای 18 درصدی دریافت کند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان 
ادامه داد:  این یک ایراد اساســی 
اســت اما واقعیت آن است که در 

حال حاضر باید مسائل حوزه تولید 
را فراتر از تســهیلات بانکی نگاه 
کنیم، به عبارتی هم اکنون فعالیت 
در حوزه ساخت و ساز مسکن صرفه 
اقتصادی ندارد و باید برای آن چاره 

اندیشی کرد.
یادآور شد:  شرایط  پورحاجت 
رکود در این بخش به نحوی است 
که سازندگان رغبتی به تولید ندارند 
و آنهایی هم که وارد شده اند چشم 
انتظار روزهای خوب هستند البته 
شــرایط کنونی برخلاف انتظارات 

است.
وی بــا طرح این پرســش که 
دولت چــه کاری برای جوانان در 
انجام داده   تامین مسکن  راستای 
است، گفت:  ســمت تقاضا پاشنه 

آشیل حوزه تولیدکنندگان است، 
مردم توان بازپرداخت تســهیلات 
با این اقســاط )ماهانه 2 میلیون 

تومان( را ندارند .
وزیــر  شــعارهای  از  یکــی 
ابتدای ورودش  در  راه وشهرسازی 
به ســاختمان دادمان »شکستن 
انحصار بانک مســکن در پرداخت 
تسهیلات« بود. آخوندی تا پیش 
از »ورشکســته اعلام کردن بانک 
مسکن« بارها بر ضرورت ورود سایر 
بانک ها به حوزه پرداخت تسهیلات 
ساخت و ساز مسکن تاکید می کرد.
دبیــر کانون سراســری انبوه 
سازان کشور در خصوص این وعده 
وزیر راه به مثالی اشاره کرد و گفت: 
در حوزه پرداخت تسهیلات تسه 

)اوراق حق تقدم مســکن( چرا در 
سیستم بانکی شــرایط این اوراق 
فقط برای بانک مســکن مناسب 
اســت؟ چرا بانک هــای دیگر به 
این حــوزه ورود نکرده اند؟ وقتی 
می بینیم در پرداخت اوراق تســه 
فقط بانک مسکن عملیات را انجام 
می دهد جــوان ایرانی باید تحت 
فشــار، هر برگه از اوراق تســه را 
با قیمت 80 تــا 100 هزار تومان 
خریداری کند تا بتواند تسهیلات 

را دریافت نماید.
پورحاجت تاکید کرد: این در 
حالی است که شورای پول و اعتبار 
بخشنامه داده که هیچ فرآیندی در 
پرداخت تسهیلات نباید انجام شود 

که هزینه آنرا افزایش دهد. 

وی با بیان این که در این ماجرا 
قانون دور زده شــده، افزود: بانک 
مسکن تســهیلات تسه را با سود 
17/5 درصــد را پرداخت می کند 
اما همین بانک فرآیندی را تعریف 
و عملیاتی کرده که با احتســاب 
هزینه خرید اوراق حق تقدم سود 
این تسهیلات به 24 درصد افزایش 
می یابد. از سوی دیگر هیچ بانکی 
نیســت که با این سیســتم بانک 
مسکن رقابت کند یا این که تمایل 
به ورود به این حوزه داشته باشد. 
وی بیان کرد: اگر می خواهیم 
اتفاق خوبی در حوزه ساخت و ساز 
و بازار مســکن روی دهد باید بین 
بانک ها رقابت واقعی صورت بگیرد 
و یک بانک انحصاری فعالیت نکند.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان :

وعده وزیر راه وشهرسازی درباره شکستن انحصار بانک مسکن عملی نشد

یک اقتصاددان گفت: مبلغ 
40 هزار میلیارد تومان درآمد 
دولت از بابت هدفمندی یارانه ها 
باید به حساب خزانه می رفت که 

نرفته است.
محمــود دهقانی؛ عضو هیئت 
علمی موسسه امام خمینی)ره( در 
گفت وگو با قــدس آنلاین درباره 
عملکرد اقتصــادی دولت یازدهم 
اظهار کرد: فســادهای اقتصادی، 
مالی و بانکی که در دولت یازدهم 
شاهد آن هســتیم هرگز با چنین 

شدتی سابقه نداشته است.
مبلغ 40 هزار میلیارد تومان 

بابت درآمــد دولت از هدفمندی 
یارانه هــا باید به حســاب خزانه 
اســت.  نرفتــه  کــه  می رفــت 
هشــت هزار میلیارد تومان هم در 
ماجرای فســاد صنــدوق ذخیره 
فرهنگیــان کــه حقوق هــزاران 
معلم بود تحت عنوان تســهیلات 
به عــده ای خاص تعلــق گرفت. 
نمونه هایی از این قبیل اوج فساد 
در دولت یازدهم را نشان می دهد.
این اقتصــاددان با اشــاره به 
ماجرای گور خواب های شــهریار 
و اظهارنظــر رئیس جمهور در این 
باره گفت: تاسف آور است که آقای 

رئیس جمهور به جای پاسخگویی به 
وجود چنین مسائلی در کشور در 
مقام طلبکار به میدان آمده است. به 
هر حال فیلم سخنان آقای روحانی 
در تبلیغات انتخاباتی سال 92 که 
گفته بودند چنان دولت و اقتصادی 
ایجاد خواهم کرد که مردم نیازی به 
45 هزار تومان یارانه نداشته باشند، 

موجود است.
دهقانی با طرح این پرســش 
که چگونه ممکن اســت، دولتی با 
گذشــت حدود چهار سال از روی 
کارآمدن خود با مشــاهده چنین 
را در جایگاه  مســائلی خــودش 

معترض قرارداده و از پاســخگویی 
فرار کند تصریح کرد: دولت اخیرا 
و با نزدیک شدن به ماه های پایانی 
مسئولیت خود روش »بهترین دفاع 
حمله است« را به عنوان متد اصلی 

خود انتخاب کرده است.
وی افزود حتــی اگر بپذیریم 
ایــن موضوع کامــلا واقعی بوده و 
هیچ طراحی و سناریویی پشت آن 
وجود نداشته باشد در کمال تعجب 
به جای اینکه دولت خودش را در 
مقام پاسخگویی قرار دهد خودش 
را در جایــگاه ســوال کننده قرار 

داده است.

عضــو هیئت علمی موسســه 
امام خمینی)ره( اظهار داشت: آقای 
روحانی حدود چهار ســال پیش 
مدعی بودند اگــر روی کار بیایند 
چنان رونقی ایجاد خواهند کرد که 
مردم هیچ نیازی به دریافت یارانه 
نداشته باشند، خب طبیعی است که 
در صــورت وقوع این امر به طریق 
اولــی نباید چنین صحنه هایی نیز 
دیده شــود. دهقانی درباره دلایل 
مشاهد چنین مســائلی در دولت 
یازدهم تصریح کــرد: علت اصلی 
این است که دولت در قضیه اقتصاد 
کاملا ضعف داشته و هیچ کارآمدی 

نداشته اســت. بنابراین علت وقوع 
چنین مسائلی را باید در ناکارآمدی 

دولت دانست.
این اقتصــاددان با اشــاره به 
مهر خاطرنشان  موضوع مســکن 
کرد: آقــای رئیس جمهــور، وزیر 
اقتصــاد و به خصــوص وزیر راه و 
شهرسازی که مسکن مهر را خوابگاه 
و مزخرف خوانــده و وعده ایجاد 
مسکن اجتماعی را دادند باید پاسخ 
دهند که سرانجام مسکن اجتماعی 
به کجا رســید؟ و اگر ما مســکن 
نباید  طبیعتا  داشــتیم  اجتماعی 

شاهد چنین ماجراهایی باشیم.

یک اقتصاددان:

40 هزار میلیارد تومان درآمد دولت از یارانه ها به حساب خزانه نرفته است

رئیــس ســازمان نظام 
گفت:  ســاختمان  کاردانی 
زیر  کشور  در  نفر  ۱9میلیون 
زندگی  فرسوده  بافت  سقف  

می کنند.
با  مهدی موذن در گفت وگو 
ایســنا با تاکید بر لرزه خیز بودن 
کشور ایران گفت: ایران سرزمین 
زلزله خیــزی اســت و تجربــه  
زمین لرزه های بوئین زهرا، رودبار و 
بم باید برای ما درس عبرت باشد. 
امروز 50 هزار هکتار بافت فرسوده 
در کشور داریم و 19 میلیون نفر 
زیر این سقف ها زندگی می کنند 
که عدد بسیار قابل توجهی است. 

ما وظیفه داریم ســاختمان های 
محکم برای آنها بســازیم ولی از 
نبود نیروی انسانی رنج می بریم. 
ســاختمان های در معرض خطر 
بــا زلزله های کمتر از 6 ریشــتر 
تخریب می شــوند؛ ایــن نگاه و 
تشــخیص وظیفه  ملی، شرعی و 

میهنی برگردن ما می اندازد.
وی با بیان این که ســازمان 
نظام کاردانی در حال اضمحلال 
و نابودی اســت افزود: مشکلات 
اقتصادی، سازمان نظام کاردانی را 
از پای درآورده و کسی به داد آن 
نمی رسد. باید ریشه ها را درست 
کنیم، اما می بینیم که در صنعت 

ساختمان توجهات به سوی ظواهر 
معطوف شده است. اگر سازمان 
نظام کاردانی یا حتی سازمان نظام 

مهندسی و سایر بخش ها قوام و 
دوام نداشته باشند، ساختمان ها 

قوام و دوام نخواهد داشت.

رئیس سازمان نظام کاردانی 
ساختمان استان تهران یادآور شد: 
بر اساس آمار بیش از 80 درصد 
شهرها و روســتاهای کشور در 
معرض وقوع زلزله آن هم باشدت 
زیاد یا خیلی زیاد هستند. زمان 
وقوع نیز برای کسی پیدا نیست و 
هر آن می تواند این اتفاق رخ دهد.

موذن، تاسف خوردن و اشک 
ریختن بعد از وقوع زمین لرزه را 
بی فایده دانســت و گفت: وقتی 
زلزله می آید مسئولان ذی ربط به 
جنب و جوش می افتند و حداکثر 
تا 5-6 ماه اقداماتی انجام می دهند 
که آثــار آن بــه تدریج کاهش 

می یابد و بعد فراموش می شــود. 
ما تاثیر ماندگار از تجربه های این 
زلزله ها را برای خود نگه نمی داریم 
و ثبت نمی کنیم، لذا خود را ملزم 
به آیین نامه ها و مقررات نمی دانیم.

وی تصریــح کــرد: هنــوز 
نمی توان گفت عمر ساختمان های 
ما از حدود 25 ســال به حدود 
50 سال رســیده است. بهترین 
شاخصی که برای ارزیابی مقاومت 
ساختمان ها می توان داشت توجه 
بــه عمر و قدمت آن اســت؛ در 
حالی که اغلب ساختمان هایی که 
هم اکنون ساخته می شود بیش از 

25 سال عمر نمی کند.

رئیس سازمان نظام کاردانی ساختمان:

۵0 هزار هکتار بافت فرسوده در کشور داریم 

رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی گفت: گران شدن 
دلار و مواد اولیه موجب افزایش 
پنج تــا هفت درصدی قیمت 

لوازم خانگی شده است.
محمد طحان پور در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس درباره دلایل 
افزایش قیمت لوازم خانگی اظهار 
کرد: افزایش نرخ دلار و قیمت مواد 
اولیه از جملــه مس، آلومینیوم و 

مواد پتروشیمی از دلائل افزایش 
قیمت لوازم خانگی است.

فروشــندگان  اتحادیه  رئیس 
لــوازم خانگی با تاکیــد بر اینکه 
تولیدکنندگان لوازم خانگی داخلی 
به دلیل رقابت شــدید تمایل به 
افزایش قیمت ندارند، گفت: در دو 
سال گذشته قیمت لوازم خانگی 
هیچ گونه افزایشی نداشته، اما این 
بار تولیدکننــدگان این بخش به 

دلایل مذکور مجبــور به افزایش 
قیمــت کالاهای تولیــدی خود 

شده اند.
طحان پور با بیان اینکه قیمت 
لــوازم خانگی بین پنــج تا هفت 
افزود:  یافته است،  افزایش  درصد 
با توجه به نزدیک شــدن به پایان 
ســال و افزایش تقاضا برای خرید 
در ایــن فصل اصــلا زمان خوبی 
برای افزایش قیمت کالا نیســت، 

ضمن اینکه قیمت تمام شده کالا 
در کشور هم بالاست.

وی تصریــح کرد: بر اســاس 
آمــاری که در اختیار دارم، میزان 
تولید کالاهای با کیفیت در بخش 
لوازم خانگی نسبت به سال گذشته 
افزایش یافته است که این موضوع 
حاکی از آن است که مردم نیازشان 
را خریداری می کنند و رکودی در 

این بخش مشاهده نمی شود.

طحان پور با بیان اینکه در بخش 
لوازم خانگی صادرکننده نیستیم، 
گفــت: بنابراین وقتــی تولیدات 
افزایــش می یابد و روی دســت 
تولیدکننده هم نمی ماند، نشــانه 
آن است که قطعا مصرف کنندگان 

داخلی آن را خریداری کرده اند.
فروشــندگان  اتحادیه  رئیس 
لــوازم خانگــی بیــان داشــت: 
تولیدکنندگانی که کالای خوب و 

با کیفیت تولید می کنند، کالایشان 
به فروش می رود و تولیدکنندگانی 
که مدعی رکود در این بازار هستند 
کالای با کیفیت تولید نمی کنند، تا 
محصولاتشان مشتری داشته باشد.
طحان پور گفت:  در بخش لوازم 
خانگــی وارداتی و خارجی هم به 
دلیل افزایش افزایش قیمت دلار 
همان پنج تا هفت درصد افزایش 

قیمت را شاهد هستیم.


